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MONIQUE BEGIN

SIDE A

001  

(voice test)

014  BMF: First question.  What was the policy, the Commission's policy on dealing with the media? Did they have a policy about who you should talk to, when you should talk to them?
MB: I don't remember at all that we ever had a policy in our dealings with the media.  Myself coming from the recent foundation of the Federation des Femmes du Quebec, uh, and having done it with a team that included some women journalists, I had a feel for the media's role.  But I think I was the only one, together with Monique Coupal, our legal advisor.  The two civil servants, Dorothy Cadwell and Grace Menard that came on board as, with the two Moniques as the senior researchers and the commissioners, none of them had any experience with the media and to the opposite, especially the civil servants, were suspicious of the media - you don't work with the media, you're careful about the media.  The same with the academics on the Commission and the others but the person who had the strong sense of, positive sense of the media, was Florence Bird, the chair of the commission.  Because she came, she was straight out of the world of media and that's why I think we didn't have a policy because she owned the territory and that was the only field in which she felt  comfortable, so she kind of took over that, that domain of our work immediately.  Um, and it was hers and that was it, so some telephone calls and negotiations behind the scenes she did, I wouldn't even know on that field, that have to do with the media.  Now, in general I can't recall how we handled the media.  The staff did not handle the media except Angela Burke that Florence Bird selected and hired and asked me to hire.  And that was very much between the two of them.  It, it was really a field owned by Mrs. Bird.  So, and she had known Angela in her past life, I mean, somehow as a broadcaster.  So what she did, and I recall that because I had never seen that.  I was a young sociologist still and I was really learning and I remember how interesting it was for me to see Florence Bird negotiate with the CBC, and I think it was a formal negotiation with somebody at the top, but I would not know who because she did that all by herself, uh, to have a team - I can't remember if it's one person or a team, I think it's a key journalist and a team and I'm trying to remember the name.  

BMF: Ed Reid  
MB: Yes, that rings a bell because I know him and I must have known him through that then because I couldn't remember how come I knew him.  That's it.  Would follow the commission during the public hearings.  That was extraordinary.  I mean I realized the great benefit and that's exactly what I did in turn when I did the Medicare dossier.  I, at the time it was Margaret McDonald from the CBC who became that person.  And I didn't negotiate 'cause as a politician you don't negotiate with the media.  But the idea of somebody who follows you and gets the sense of it in addition to the local people XYZ.  So the media were, because of Mrs. Bird, and without overt acceptance of it, it was like a fait accompli, the media were a player with us as important.  We knew that it was very important and she knew how that mysterious world worked so that's literally the way it took place. So Angela Burke, who was much more systematic and organized than Florence Bird, did um, the daily work and etcetera.  If we spoke to the media I can't remember.  Nobody forbade it but I think common sense dictated that we wouldn't be all over the place.  But I think the commissioners and myself were interviewed at the end of each public hearings but it's vague in my mind.  I'm sorry.

066  BMF Florence usually held the news conferences at the beginning of MB: Yes, that I recall. Yes, that was the formal part, but I don't think we were told to shut up or anything like that, you know, a policy, I mean in politics it could be like that, but I don't think we ever had a policy, but I have no way of checking.

069  BMF: What I wanted to ask you about was who handled, as well, who handled the francophone media.  Now Florence, I don't know how good her French really was, I'm sure if it was anything..
MB: Her French is good.  Yes.  Her French was good.  She did not know Quebec at all, however.  That's a very good question.
BMF: Was it you?
MB: It was not Angela Burke, that's for sure.

074  BMF: Was it ever you?  Were you the francophone spokeswoman for the Commission? Do you remember taking any trips to different studios or newspaper offices?
MB: It's because I've done it so much in my life that I have no way of splitting my life.  I, I'm absolutely sure Jacques Henripin gave some interviews, I recall.  Jeanne Lapointe gave interviews, I remember.  I str, I had given some before the Commission and after so I suppose I did, but I have, I'm sorry, no way of remembering and I don't recall if we had retained the services, it seems to me we had retained the services of a francophone journalist for all the time we were in Quebec.  Paule Ste.Marie or Renee (?).  I have that idea.  Now, Renee is dead, um, oh the other one who just died, another journalist, who were members of the Federation des Femmes du Quebec when we created it.  I think we did that but I have no way of checking.  I could ask, I could ask Monique Coupal to see if she recalls.  It rings a bell and it would be very much in character with the way function all my life, I think we hired a person for the duration, and before and after, but not for the duration of the Commission.  Not somebody based in Ottawa.  I have that idea but I will have to check that.

094 BMF: The question of getting the CBC.. Florence managing to arrange CBC coverage, of the Royal Commission, I do believe it was a first for any Royal Commission to have that kind of ongoing coverage including the…
MB: Yes, and she said it to me often at the time.  I recall that.

100  BMF: Does the name Dodi Robb ring a bell?
MB: Yes

101 BMF:  Is that the person do you think that she connected with?
MB: It was her thing.  It's like the Constitution and Pierre Trudeau.  I mean, you don't touch it much so um, her close group of friends that she met every week years before, during and years after, for lunch were Helen Wilson, a friend of Helen Wilson who I see, the sister of Christopher Young? I see the name from the CBC, I see her, she's retired now.  Sandra Gwynn, Doris Anderson, Evelyn Gigantes, 
BMF: Evelyn must have come later.

MB:  Elizabeth Gray were all friends that she had lunch with when ?, I didn't know anybody of these people, but I recall their well observing - well, they were all journalists, or broadcasters.

114  BMF: Betty Zimmerman, does that ring a bell?
MF: Betty Zimmerman, thank you, that was the name I was looking for.

115  BMF: The person she had lunch with? or 
MB: Betty was the, a close, she was part of that group and she's the name I was just wondering, the name of an older person retired from the CBC, Betty.  So she dealt with, so how did she do it? Mrs. Bird was exactly like Therese Casgrain, which means all over the map in terms of lacking in any organizational skill.  They were not people of offices and of procedures.  So she would pick up the phone, she would just do it, you know.  So, and that as I said was her field and she knew it so we wouldn't even question.  We would just, we couldn't question because we learned of it when it was done usually.  So how did she do it?  Surely, she phoned Doris Anderson millions of times and asked her to do spec, something special.  I mean, I'm sure of that, but I don't have any proof or any

127  BMF: Who paid for the CBC coverage?
(pause) MB: Don't forget these were still the years of the affluent society, so why would we have paid?

130  BMF: No I'm asking - did you pay or
MB: I have no way of remembering

BMF: You don't know, okay.  Um, who
MB: But I remembered, I mean, I really controlled the administration and that is something, if we had to pay, that I would remember it seems to me.  Did she say that we pay?

134  BMF: No, I didn't see any, there was a guy who was a CBC producer
MB: I don't think we paid
BMF: who said that he thought that the money came out of the Commission budget and I thought that was very strange so I went
MF: No, because it was such a cheap Commission.  It's one of the cheapest of history so.

BMF: I went through the archives
MB: Oh, you did.

BMF: the archives, I couldn't find any evidence of that but I wanted to see
MB: And that would have been an important amount because we're talking TV.

BMF: That's right.
MB: So that and travelling, that would have been an important sum of money and it would have gone through the commissioners and, I mean, I was very strict with the minutes.  I was in charge of the minutes and they were long, well, I think well done minutes, I mean, tout bien,  and it was not short one liners.

BMF: 142  Dodi Rob, there is a letter from Dodi Rob to Florence saying that she's arranged for the coverage and I guess the budget but I wanted to make sure, you know, that there's no connection that you remember.  Now, let's see.  What, do you remember how the women's page editors in particular responded to news of the Commission appointments and what their general attitude was?
MB: My memories of today are tainted by 30 years, or whatever number of, 25 years for sure, and the way I have stored the, the story and my, um, my recollection is that in general women journalists in English Canada and in French Canada and in particular women editorialists, Chatelaine, in the, the only women magazine that existed at the time in Canada, and um, the radio and television stars, a la Adrienne Clarkson, or Aline Desjardins in Quebec, supported very strongly the Commission.  That's my memory, my recollection and in that sense for me they played a very important role, still um, mon dieu, I'm speaking French in my head, remaining professionals like, they didn't do anything wrong or anything, I don't know why, but I remember how much they were pleased and they, there may be, might have been an exception here and an exception there, but on the whole that's my recollection.  And that helped the Commission enormously.  That's the way I, not the Commission for the sake of the Commission, the topic, I mean the subject matter of the status of women, that's my recollection.

170  BMF: And do you remember the male writers or editorialists, what their attitudes
MB: No, no, no.  I'm, no, I'm tainted by all the, by Anthony Westell's famous piece the morning after which is unique, I think it's just very special. (Editor’s note: Begin is referring to the column he wrote the day after the Commission’s report was released in the House of Commons, early December 1970). No, I don't recall that.  No, not at all.  I apologize.

174 BMF:  You don't remember them.  Okay.
MB: Mon dieu, I'm not of much help.  I'm sorry.

175  BMF: No, no you have actually told me some things that I wanted to know.  Now who financed the trip to the North, do you remember going North?
MB: Yes, very well.  The trip to the North.  The trip, Mrs. Bird would have liked to go everywhere it was interesting, inside and outside Canada, but I had a strict mandate from Gordon Robertson from the Privy Council and from somebody on the Treasury Board, I still see his face but I do not remember the name, to keep things in control because we were the first Commission after the, the first major Commission on the major subject rather, after the B and B.  Which was considered a big spender and even to a point that's unacceptable 'cause many of the studies couldn't even be published, etcetera, etcetera, so almost a waste, not just a big spender.  And I believe in that for anything, I mean. So I wanted us to do a good job, but I had lots of common sense, so we had an important feud, confrontation with the, a person Mrs. Bird had hired the same day she hired me but without telling me, who she made, who was also a sociologist but much older than me, which she called Director of Research Sociology and I was Director of Research in general and executive secretary.  And that person, a man who I met 3 weeks ago and who I went and shake, shook hands, it was the first time I saw him, he refused to shake hands with me, and I had forgotten the…  That person wanted very, very badly to go to China and that the Commission would go and Mrs. Bird wanted it.  Mrs. Bird wanted to go to several places, so it was very delicate a situation and complicated.  That was the general background.  And I said no, I didn't authorize it for daycare. I remember so well, and I kept saying with my heavy common sense, but what's the relationship of China to Canada in that sense.  I mean, what can we learn that can ever apply.  And I didn't approve because I knew our budget was small and I didn't think it made any sense.  Anyway, it fight, it became a very difficult confrontation, it ended up with legal action and the person was fired, was asked to leave, and a big settlement of money was given to him.  And that was the end.  But that was the background.
BMF: You’re talking about Professor Kirk.

MB:  Exactly.  And then, and then he was at the retirement party of Hubert Gandon of Concordia on the 3rd of June, he lives in the West, Victoria now, he told, uh somebody told me, I didn't know he was there, and so against that background it was, it was very difficult to tell the chair, no, it's plain stupid to go there, etcetera.  It was very delicate.  We kind of compromised around, if my memory serves me well, a trip to Washington, but not of all the commissioners.  And the trip to the North.  Those are the only trips.  And I went with her to the North with Lola Lange.  If there were other people, and there was somebody else, media, I remember that.
BMF: Ed Reid
MB: Could well be.

224  BMF: Do you remember a woman named Eleanor Reading from Canadian Press?
MB: No, but I know that, it rings a bell and a face comes to mind.  Oui. I apologize..

BMF: Rosemary Speirs.

MB:  Oh yes, Rosemary Speirs, of course, yes, yes, yes, I recall very well.

227  BMF: Rosemary didn't go North with you though?
MB: No, but Rosemary was always, she was there, I remember because I met her when I bec, when I became, when I was Minister, she was, yes.  That's it, yes.  I had forgotten that name.  Yes, absolutely.  And then we also had a trip to Washington.  I was there.  Was Elsie MacGill there? I cannot recall for sure.  Lola was not in Washington.  Lola went up North.  
BMF: And what do you remember?

MB: And who paid for that trip I don't know.  I suppose it's us but

233  BMF: Wasn't  the judge, didn't you uh..Morrow. 
MB: Oh, the judge.  C'est ca.   But that's Mrs. Bird.  She picks up the phone and she, Therese Cosgrain, she picks up the phone, she doesn't tell you, she doesn't even know she's part of an organization, and you can't do things like that, picks up the phone, she phoned the judge, she phoned often since day one of the Commission, she phoned the men in an important position of power that she knew.

So she would phone Ed Ritchie and Charles Ritchie, who were ambassadors, God knows where, etcetera, and she would say now, what should I do? And me, I was so offended as a young woman.  I didn't know who these important people were and I didn't give a damn but as a young woman I thought we don't need them to tell us what to do, we just have to use our head.  I recall that.  So she had phoned that judge who, how did she know him I still, I'll never know, he was doing adoptions eh? around the North, so we went with him through one of his trip and necessarily he had a plane.
BMF: Right
MB: Oui.    
BMF: So you remember that?
MB: Yes.

BMF. Alright. 249  Do you remember, what else do you remember about that trip?
MB: Bain, from what angle.  I mean we were discovering the world.

250  BMF: What did you do when you went up North, I mean, what did you find out, where did you go, were you with Florence, were you with Lola, were you..
MB: No, we were together.

BMF: No.
MB: No? You say no?

BMF: No, I'm saying well, you were all together but Lola went off to interview some people and you, well Florence went off other places, and so where did you go? Were you mostly with Florence?
MB: Yes, I was her executive secretary which means of course she would want me around.  I was with her as far as I recall.  Um, we arrived, I can't recall if we arrived in Whitehorse or arrived in Yellowknife, I think we arrived in Whitehorse, in my memory because I had never seen the North.  It was quite a discovery.  And I also recall when we arrived in Yellowknife. I just don't remember which was first and I recall the excitement of the women and I remember how the women were so elegant - that's all that I remember - isn't that ridiculous?

265  BMF: When you're talking about the women are you talking about white women?
MB: We are talking of white women.  And then we went to um, the Dogrib tribe on the Great Slaves Lake at Fort Ray, could that be the name?

BMF: Now I can't remember.  You went to small places, lots of small places.
MB: No, not many. No, no, no, no, no.  I'm absolutely sure we did, no, we did not do several places.  We did, to my knowledge, the two capital cities of the Territories and we did Fort Ray.  I would be extremely surprised if, that I do not recall, and I know because when I became the Minister of Indian Health and Inuit Health, I did the North and I did these places and it was the first time for me.  So, I would be extremely surprised. To my memory we did only one Indian settlement, which was Fort Ray and it was I mean, a cultural shock to, you have no idea.  Maybe my memory is totally wrong, but that's what I recall and me, what I abstracted in my own head is how much, not for the native women, because for me, my strongest discovery, shall I say as a young Canadian woman, francophone white from Quebec, of the aboriginal life and people was in Alberta and in the West, it was not the North.  The North was a total cultural shock 'cause Fort Ray was I think very poor and very primitive in terms of anthropology, very much close to the original life of survival.  So it was such a shock that it was like too much to be able to bridge, do I make any sense?  To connect with and it was too superficial a trip to start with, at least for me who is a sociologist by training.  Bon, I'm sensitive to that.  But I recall that the white women who came and spoke to us in both Whitehorse and Yellowknife, I remember my enthusiasm at thinking that wherever we were it was the same request, the same demands and the same problems.  It was, how universal it was, that is very much what remained in my mind.

300  BMF: Okay, now which problems do you mean specifically?
MB: Oh, I can't recall exactly who told us what, where in the North but it was the problem of daycare. I remember that one in particular.  The problem of the economic dependency of women, the lack of equal pay, the lack of status for wo-, for mothers at home, you know, the general feel, marriage as a wrong institution - I'm not saying it well - but the way one of the articles says right here that it kept people in dependency and it should be equal partnership. All that kind of feminist analysis of the times.  It's exactly what we heard there.  That surprised me to no end in the sense that the material conditions are so different that one might expect another analysis but it was the same.

313 BMF:  Now in terms of aboriginal women you said you found the trip superficial.  Was that because there was a communication problem with them?
MB: Certainly, that was one aspect but it was a very short trip.  I mean, you just, you leave Ottawa in our case, and we meet with Lola somewhere in the North and somebody takes you to Fort Ray, Great Slaves Lake and they tell you these are the Dogrib tribes and you go around and you stay 3 hours, you eat something bizarre you've never eaten, and you leave the place - that's what I mean.  We didn't sleep there.  I don't think we did, if we did we slept in, we must have slept in the nursing station, but we, I didn't, I don't think we didn't sleep in Fort Ray.  We just had the meal. I mean, in terms of getting the closest to a very, a then very different culture at least at that, in that part of Canada, so that's superficial, eh?

327 BMF:  Were there people interpreting to you what the women were
MB: Yes, there were but I don't recall what was said.   I don't recall, me, the physical environment - the flies around, the meat drying in the sun, the dirt, the poverty was..I have never imagined that that existed in Canada so that, I was stopped by the first, by these um societ-, by the very environment.

335 BMF:  Well, I have some other questions here.  Do you remember at all, I've come across something in the papers, now you may not remember this or you may. At one point there was a woman called Susan Becker from Canadian Press who wrote a story about the resignations from the Commission in the first year.
MB: Oh yes, um, the daughter of Andrew Bruin? 
BMF: Yes.

MB: Something, anyway, go on. That was a problem, an immediate problem.  Go on.

343  BMF: That you hired the daughter of Andrew Bruin?
MB: No, no, that she left.

BMF: Oh okay, yes.
MB: Unhappy.

BMF: And Sandra Came.  Do you remember Sandra? Your first public relations person. You don't remember her?
MB: No.  It's a name but I don't recall the person.  I mean, I have in mind a tall, slim person.

MB: Yes, she is tall and slim.
BMF: Oui?  Oui.  But I don't know where she came from or who hired her.

349  MB: She was the public relations person for the first year and she left and she went to the Press Gallery.
MB: Did she leave or did we ask her to leave or she leave, left unhappy?

352  BMF: She told me she wanted to take care of her young daughter.
MB: Ah, yes.  I see then it's the slim young woman I have in mind.

BMF: And then she went on to the Press Gallery.  Anyway 

MB: I think Mrs. Bird, Mrs. Bird wanted very much…Mrs. Bird, it's vague in my mind, the details are vague, the fact is not vague, Mrs. Bird was not pleased with whoever was there, and she wanted an old pro of experience.  Does that make sense?  And that's how Angela Burke came in.  Anyway, sorry.

360  BMF: That's okay.  Now Susan Becker wrote an article for Canadian Press, wrote an article about those resignations or whatever they were.  
MB: Oh, Zimme, uh Sheila Zimmerman?

BMF: No.
MB: No, that was questions in the House rather.

363  BMF: Sue Becker and
MB: No, no but I'm talking of those who resigned.

BMF: Oh, I see.  Now Susan Becker was a Canadian Press reporter who wrote an article about the resignations that Florence apparently was unhappy about, and there's a record somewhere in the minutes about her saying, in effect, that Susan would not be covering the Royal Commission, that somebody else would be doing it.  Do you remember anything like that?
MB: No but it's very much in character, anybody would have done that.  I mean, you know, in a way, if you're mad like hell at somebody, you say things like that.  That could well be, but I don't know.  You see, the entire field I did not know.  I did not know who was who.  And how it worked. So.  I didn't touch that.

375  BMF: Right.  Let me see now if you remember some of the media stories that got you into trouble.  The resignation of Donald Gordon.  Do you remember..
MB: Yes.  Why he resigned?  He resigned, he told me directly that, attend.. Don Gordon was still a member when I was hired.  I was hired after they had interviewed 67 possible executive director or secretary.  
BMF: Oh really?
MB: Oh yes, and then the Privy Council suggested my name, somebody of the Privy Council through what channel I don't know. And I have to say that when the Commission was created in February '67, around that time I received a phone call - I knew nobody in Ottawa - I received a phone call from the Privy Council, from the PMO, asking me if I want, because I had founded, I was co-founder of the Federation of Quebec Women etcetera, somebody from Quebec phoned and said, are you interested in becoming a commissioner.  I said what's a commissioner.  The person explained and I said no, that's not what I want to do.  I want to be the person who does the job.. I didn't even know how, the person said to call that an executive secretary, executive director, I said thank you very much.   And I never heard of them.  And in April I got a phone call asking me to go and meet Mrs. Bird and Jacques Henripin was on the selection committee. She had on the men on the selection committee - Don Gordon and Jacques Henripin.  And I was hired.  At my first meeting, I organized a meeting of the commissioners, which was my first meeting.  They had met between themselves.  And the end of the day the commissioners, except Mrs. Bird, she doesn't know that, call me in for a kind of little cocktail and they all had their resignation in their pocket.  And they said we are now destroying, they had talked to each other before the meeting, and they were so fed up, they said okay, we saw the way you did the day, you've, we are ready to give you a chance.  So that was the mood. So it was a bit difficult.
412  BMF: Why, all of them were ready to resign?
MB:  Yes.  It had gone very, very badly between the chair and them.  So that's the mood. I need to say that because Don Gordon resigned very shortly after.  He told me that Mrs. Bird was castrating and he couldn't take it.  It's exactly what he told me, I recall, I will remember all my life because as a young woman I thought, I mean, you remember Don Gordon that's huge, in French we say porte d'armoir, like his dad he was, oh, big, tall, imposing young man who looked sure of himself but who was not sure of himself.  Who, who had the problem of a famous father, if I may say. I don't want to play the psychologist. And somehow he and Mrs. Bird, it didn't work.  But I remember castrating was a strong word, I mean, he, only Simone de Beauvoir would use things like that, you know.  I never forgot that, so it's as simple as that.  He just resigned.  Oh, I must say, and that should be checked, he was from Waterloo University in the Department of Communications and he's the one who had imposed or sold, because that's the way it was done, the name of David Kirk as director of research sociology or social sciences, I can't recall which of the two words was used. So it was, so when David Kirk, oh, I forgot to say that Mrs. Bird paid him more than me and things like that, so when David did the big confrontation and said it's Monique or me, a kind of trial took place with the commissioners, who separately invited each of us to come, ah, mon dieu, I never lived anything like that.  And then the commissioners discovered that David was paid more than me.  But a lot more, in terms of allowance and travel and everything, and Mrs. Bird told them it's because he is a man.  That was not exactly the thing to say, if I may be blunt.  So those are the, I feel bad to reveal that but that's part of it, because I think that, and that was in July '67.  David and I started in April, when exactly in April I don't recall.  And I think it's in July.  In my memory, it's in the summer that followed or June or something '67.  So when David left with a settlement, the Minister of Justice, the department of Justice got in on that, I think that Don Gordon may have resigned for that as well, but he told me the reason, the castrating attitude.

BMF: I wonder
MB: I think Mrs. Bird had never worked in a team, eh.  She was the big star as a, as a, as a broadcaster she was not the one doing the research, doing the text.  She was the performer, eh, I think I can say that and was  one of the very first of that mode of doing public affairs on the television or on the radio, so I think, because there was, there were Jeanne Sauve and her basically of that generation, basically la, alors, I think, so she came and she would perform what has been prepared, discussed, negotiated, organized, etcetera.  So, she had never worked in a team so she would do things that irritated very much the commissioners because it was not according to rules, if I may say.

471  BMF: She was using more of a journalist's instinct perhaps than..
MB: She would just take initiatives like that.  She would never think that she is an equal between other equals and she should consult and all of that.  And they resented that.  And you had women like Elsie MacGill who came from the women's associations and who had been a disciplined person in terms of group dynamics and relations all her life, so.

479  BMF: Well, let me get back now to this little mutiny.  Were there any suggestions from the other, from the commissioners that Florence Bird should have to resign?  Was there any attempt to get rid of Florence?
MB: Do you think I like to say that to a machine?  
BMF: (Laughs).

MB: But it was a serious problem at all time.  We didn't think, when I say we, it's because I heard it, and especially when we travelled and all of that, in the sense that you live together for x number of days and evenings and weekends, um, I think it's fair to say that for the duration of the Commission, there would be problems and complaints about the way the chair chaired - can I put it that way.  But on, but I think that, that I recall, at least my interpretation at the time, and I still have the same, la, was that we all knew that she was very good with the media and that the media were a key player to advance the cause of women.  That was recognized as a plus.  But, yes, of course I can remember many, many incidents.  For example, when I had the plastic name plates made for each of us for the public hearings because I wanted people to feel comfortable, at the time you wouldn't write your name, everybody was supposed to know you, you were supposed to be so famous, so all sorts of little things of everyday life to make women and others comfortable with, in the public hearings, so I had the name plates etcetera and when it came back so, I mean, I had written Florence Bird or Doris Ogilvie etcetera. Mrs. Bird made me redo hers for Mrs. John Bird, and I said to her, Madame, because we didn't know that it was called the women's movement, but we knew something was in birth, um..

BMF:  was in the air? 
MB:…in the air, and I could sense it, but I didn't know what, we didn't know it, there was no writings and, we were not in campuses so we, we were not where it was taking place.  I said, Madame, in Toronto you will receive tomatoes and eggs.  I remember telling her that, and she went, she did by the way, not eggs, tomato, and I remember because that was so offensive, but she was..Oh yes, she talked a lot of the Commission with her husband, and that's another thing the commissioners resented enormously because he was a man journalist - John Bird, eh, of the Financial Post or whatever - and uh, she would tell the commiss, she would start a meeting saying, I discussed this with John and he thinks that…  They were so offended.  I think she never saw that.  She was of another era and in that sense reminds me very much of Therese Casgrain with whom I have worked closely, and who at first irritated me, I couldn't stand her as a young woman sociologist when we founded the women, the Federation des Femmes du Quebec, and then one day it's like if I change my pair of glasses and I saw her differently, and the rest of my life I just loved her.  But the ways of doing things is not the way I would feel comfortable with.  And the other person who works like that is Lucy Pepin, and somehow I've gone through the same process and I really love her dearly, but it's not the way that young professional women would work, or a younger generation, shall we say, more disciplined, more business-like.  That was the background.

550  BMF: Okay, now let me, you just mentioned that incident with a tomato in Toronto.  What was all that about?
It's very vague in my mind but I remember she did, somebody came and uh, was, insulted her. I don't recall. 

554  BMF: But did they actually throw something at her?
FB: I think so, I really think.  I will have to phone Monique Coupal and check that with her.

557  BMF: OK, alright. Now other incidents
MB: Because she did go with the name Mrs. John Bird and all of us went with our name and it probably shows on the pictures.

560 BMF:  Yes, probably.  Tell me about the cover up of the portraits of the Queen and Prince Philip in Calgary.
MB: Oh yes, oh very well, because I was the person involved.  

563  BMF: You mean you were the one who covered them up?
MB: Mais non, refranchement.  When we started the public hearings, we started in Victoria and we worked the country eastward. And in Victoria, the administrative assistant the Privy Council had given us, was a woman who had done the farm machinery commission next door, and was called somebody Carry. I remember the family name, I forgot her first name, and she was absolutely not friendly, but to, I don't know why, and I was also discovering English Canada. I had worked in English in Montreal but I was discovering what's called English Canada etcetera and people explained to me that she just hated the French because she was a black Irish or whatever colour of Irish, I mean, I knew nothing of all of that - Willie Carry, I think was her name - and I recall that she was very, very, very, she's my first image of what's a bureaucrat, I remember that, so I was always careful and I, I was very careful of that person 'cause all sorts of little things had happened in the daily administration of the office, which were very unf, very wrong, very unfair.  So, we leave for the public hearings and she's with us, of course, and we had agreed before leaving at the commissioners' meeting that we would have the Canadian flag, and I think it's all, we had said we wanted the Canadian flag and we had decided the tables and the way they should be set up, and we had always said we did not want it like the other Royal Commissions.  We wanted it what we would say today "user friendly".  So at the first hearings in Victoria she had, wherever we were, at the Empress probably - which we, usually we were not in big hotels, we went out of our way to go to church basements, shopping centres, it was a first in Canadian history - she had the um, red ensign, no, or the British flag, my think, I think.  She had the Canadian flag and then either - what could it have been? - has to be the red ensign was on the Ontario, so it can't be that.  It's vague in my mind but something British and she had had a stool ? - how do you say, un trepier.. 
BMF: Oh, a tripod.

MB:  A tripod and a huge painting of the Queen and Prince Philip installed there behind us, so you, and it's media, eh, so it's pictures, tv.  So when I saw, so I didn't pay any attention.  The hearings start, we're all excited, and then I sa, when I saw that, which was clearly against the rules that had been laid in terms of what it was all about, I had to call her in and I said this is absolutely unacceptable, and we told her we do not want pictures of the Queen like that.  This is not what had been decided that. She was very angry.  I told Mrs. Bird, Mrs. Bird was of course in agreement,  and we continue, we went through Vancouver etcetera. We hit Calgary.  We are in a lovely hotel, forgot the name, and in a lovely ballroom but not too big, very nice, elegant and of that pale colour, and the hearing starts.  Tall ceilings, high ceilings, the hearings start, and at the coffee break of the first morning, just before the coffee break, I will remember all my life, I turned around and I see, do you say a fresco when it's painted directly on the wall? A huge, much bigger than one panel fresco of the Queen and Prince Philip.  And she had or, the table were organized in such a way. It  just was behind once more.  I said Willy, we told you that this was unacceptable.  Oh no, no, c'est ca.  She had put the sheets, the bed sheets?, c'est ca.  I turn and I see bed sheets, that's it, I had forgotten the history.  So at coffee break I checked and very wicked she said that that was Prince Philip. So that was terrible because all the media had seen it and she had, she had said that I was a French-Canadian and I was against the Queen,  etcetera

664  BMF: She told the media that
MB: Ye, or she made somebody tell them because I didn't even know. And then immediately there was a question in the House the same day. Diefenbaker asked a question, I'm sure we can check that in the Hansard, Diefenbaker ask a question in the House which made a big fuss.

671 BMF:  So Dief was behind..
MB: I'm almost sure it's him, yes.

673  BMF: There were other, a couple of other things.  There was 

MB: And then besides that the resignations of Marsh, what was her name, and she is very, she's in a big job, Martha Bruin?  Martha Bruin, oui.  That was a question in the House because of her father, who was in the House, so a question was asked immediately, so then the media picked it, oui.

681 BMF: Why did she resign?
MB: I think because she was incompetent.  At the time, I mean, she was a very young woman. It's vague in my mind, but something like that.

685  BMF: And the, there were certain delays.  Now I've been through the minutes and I can see the process the commissioners went through trying to write a report by committee and, or at least direct the writing of the report almost by committee, but that meant that there.. 
MB: That's not the way we wrote.  
BMF: No?  
MB: No.

692  BMF: Okay, how?
MB: What do you mean?
693  BMF: Well, what I mean is that there were writers who were hired by the Commission and people would look at drafts of the chapters and say, yes I like that or I don't like that.
MB: Oh yeah, well, it's all, well, writing by committee is not that.  I've just gone through it at my other Commission.  Um, we , the research staff, both

SIDE B * (note: LONG PAUSE HERE of about three minutes between sides A and B)
002   MB: The research staff started writing chapters after the structure of them had been discussed etcetera, and other people. Like we would take a consultant, like I took Flora McDonald to do the chapter on women and politics because we couldn't get it, we just...  And then, when a chapter was in shape, we would present it to the commissioners.  And it became, they became difficult, some for them, it became difficult. So, chapter by chapter, yes, everything was discussed with the commissioner and notes were taken of every amendment, change. It's very true, if that's what you call.. It was a very arduous process and very respectful of everybody and it took lots of time.  That's true.  Now why were you saying that?  Because…
012  BMF: The media, every so often somebody would stand in the House and say and.. ? 
MB: oh yes  
BMF:…a reporter or the media would say well, you know it's been a year since it was finished - where's the report and so on.  So were you, did you feel pressure at all..
MB:  Me, not a bit.

BMF: Because the other commissioners
MB: That has never worked on me, doesn't cling on me because if you do a good job and you do it as fast as you can and you know it, etcetera.  Of course, there'll be pressure.  I'm not susceptible to that.  I don't remember.

019  BMF: You don't remember that
MB: No, what I remember is the strong will of every commissioner.  The commiss, I don't think it played, it probably played on Mrs. Bird because it's vague in my mind but I think she was annoyed with all of that because she kept thinking of her reputation as an efficient chair, and it was very important for her.  But the commissioners were very strongly willed - is that good English – very, very strongly and I had to keep all of that together, find the compromise between the various viewpoints.  Most of the time, the commissioners were way ahead of Mrs. Bird in their, how far they were going.  They were ready to go.  Not all the time, but most of the times.  It was difficult.  Mrs. Bird did not want a radical report, she wanted a wise report, you know what I mean?  What she thought was wise and would be well received by men.  She said it very often to me.  And that was not the preoccupation of the commissioners.  The commissioners were not a homogeneous group neither, oh la la, far from tha,t so it was arduous to keep all of that together, especially that two commissioners, Lola Lange, two commissioners were presenting totally extreme origins, shall we say.  Lola Lange, the farmer's wife at the time, and Jeanne Lapointe, the famous academi, had both discovered - Lola through farm women's movement, Jeanne through her conversion to feminism in the women's movement - both wanted a feminist psychologist to come and do a therapy on all of us as a group. 

041  BMF: An encounter group?  What we used to call an encounter group?
MB: Oh, I forgot all these things that came from California at the time.  And uh, Mrs, it would have destroyed Mrs. Bird.  It's as simple as that.  And me using my head, I was stuck between the two all the time, using my head. I kind of thought it was not good, so I had to deal with those who wanted and those who didn't want and tried to protect the chair and I really believed in that, so I managed to, I really I can say I, not to have it. But to answer previous question on the, the unsaid in the group dynamics - at the end of the commission, I mean we were writing the report, which means we were together since two and a half years kind of. One day Jeanne Lapointe and Lola Lange, helped by the others this time, got a majority and voted the two psychologists who came from California.  I will never forget, we spend the weekend on the floor lying down, bizarre things.  But we were not forced to attend so I left after the first day of that kind of nonsense.  And Mrs. Bird, I think she left, she stayed just for the very beginning.  She was very, very, very threatened by that.  Rightly so, I mean, uh, and the person was too old to change, very basically.  That was my observa, I mean , you know.

BMF: Almost sixty.

FM: She was just too, well I thought she would…It's like if she was the age of today for me as a younger woman.  She had these beautiful white hair already, you know, so it's hard to, she was physically almost identical to today.  The person would not have changed, I mean, she was made like that and that was it.  So that's the background, as well, too.
064  BMF: Now about the public image of the Commission. I understand that there was a very careful avoidance of any expression of feminist intent. I mean, the word feminism was beginning to come into play at that time but it was seen as, from what I can read in the clippings and so on, as a manifestation of extremism in some way or another, and that the way the Commission preferred to frame their mission was in terms of humanism rather than feminism.  Is that a fair comment?
MB: It's funny to speak of that.  I don't recall that as a preoccupation of the group at all, but I'm absolutely sure that it was a preoccupation of a few people.  It was Mrs. Bird’s preoccupation, concern number one in her personal reading of things.   It was Jacques Henripin's preoccupation, Humphrey's preoccupation and I think I would say Doris Ogilvie in the sense that the radicalism did not appeal to Doris.  But Doris didn't make it a thing. I mean Doris was clearly a feminist and she didn't deal, she was not the person who, who dealt with the media or any, so I don't remember one discussion on that. But the general, the thrust of everything that was said by John Humphrey would be that.  And Jacques Henripin.  You know what I mean.  But Jacques Henripin on the other hand could intellectually, if convinced of something, be very radical, depends, you know, it had nothing to do with the fads of the day.  It had to do with another kind of logic of his own.  But I don't (pause) and what I cannot remember, and I've tried at the 25th anniversary or whatever anniversary we celebrated, I can't recall the sensitivity of the times in terms of what we knew of radical feminism.  We, I can't recall when did they burn the bras, for example.  I don't remember that, and I often discussed that with Micheline Dumont, my friend historian who did l'histoire des femmes du Quebec, and like is it in '69 that women chained themself in Montreal, the francophone women? 
BMF: Yeah  
MB: That was very, very scary and new, eh.  Tactics and things like that, so.

97  BMF: The abortion caravan in the spring of 1970
MB: Yes but the report was ready, I mean, we were so much in the report by then.  In the spring, the report was finished.  Because the production of the report took, the people had already were leaving, I mean un, so I'm absolutely sure that it was too late to.. My memory is that when we finally vaguely understood what that, we knew something was taking place

102  BMF: Well, you have people like Bonnie Kreps come in and present 
MB: Yes 
BMF:..and a few young socialists here and there.

MB:  Yes. 
BMF: There were a few..
MB: …and in Toronto and Montreal.  Absolutely.

BMF: So there was some, some sense of that
MB: But you didn't know what it meant, you didn't know it was a movement.  Might be individuals, you didn't know it was a social movement that would be so powerful that for me feminism, that feminism, the women's movement and the, mon dieu, I can't find my words and it's true, of, of the 60s, 70s, 80s, la, with decolonization, I truly believe are the most important um, mon dieu, revolution of this century.  For me it is planet wide.  It's as simple as that for me today.  Very clear.  But you didn't, one didn't know.  None of us was, none of us was connected to campuses.  We were all just too old, or very old.   
BMF: Except for Jeanne Lapointe.  
MB: Oh Jeanne wouldn't know that.  Jeanne was very, very old-fashioned, traditional.  I mean her mind had turned totally radical, she now is with these young women, but at the very moment of the counterculture it was very scary.I recall like yesterday that Jacques Henripin couldn't accept, because it was not only feminism, it was the entire counterculture and Marcuse, and everybody like this.  They just couldn't accept that questioning of authority.

121 BMF:  The protest marches
MB: A person like Jacques Henripin and Jeanne Lapointe in particular, they just wouldn't accept that.  Like so we, a tout cas.

123 BMF: This is another question.  There's an absence of what would have been considered really radical shortly afterwards and that is the presence of lesbian women.  Now obviously nobody came to the Commission as an out lesbian to ask for rights for lesbians but were there..
MB: Oh, I did speak of that in my three articles.

127  BMF: No. no.  Were there any 
BMF: I remember violence and other

128  MB: Do you remember anybody coming privately, any lesbians coming privately, or any private briefs or anything like that?

MB: I think some did but I can't recall.

BMF: You can't recall eh? 'Cause it didn't really come up at the hearings or in the briefs, the public ones, but only, it came up once..

MB. Yes.

BMF: .. that I found in the context of the prison life.  But that was more like `you've gotta keep these women away from that lifestyle’, but it wasn't coming from gay women themselves at the time, I don't think. But I wanted to check with you.  There just seems to be absence there.
MB: Um

135  BMF: I think it would have been a little too early, but
MB: Oui

BMF: Okay.  I know I've probably kept you longer than 
MB: Oui, and we have to go.

136  BMF: Okay, so is there anything, oh yes, one thing I did want to know - do you remember any socializing at all on the road between the journalists
MB: By the way, you know that Carolyn Andrew and Sandra Rogers of U of O are editing a book eh, that's coming out ?
BMF: Yeah 
MB: Okay, and you have the articles
BMF: There are two or three other people who are also working on the Royal Commission
MB: No, no, it's a book, they are editing our presentations we made at another conference similar to, it's a book like Connie Backhouse, it's, so maybe you want to obtain from them copies of the articles because some may be discussing all of that.  Because I am discussing that, bain, not this particular theme of lesbians.

145 BMF:  I wanted to 
MB: Socializing with the media. 

BMF: Yeah.  Did you folks have drinks on the road, did, do you remember Ed Reid?
MB: I don't remember  
BMF. Rosemary  
MB: Yes, Ed Reid, I mean of course I know him.  The more you talk of, and I have a very friendly memory in my head, so we must have talked. (Pause).We must have talked.

BMF: But would you
MB: But it was certainly not all the time.  They were not dominant because then I would remember.  I remember the commissioners.  I remember crazy weekends in Newfoundland and things like that.  I don't remember in particular any press person.  I'm sorry.

154  BMF: No, that's fine.  I just wanted to know that.  Okay, did you have a sense that the English media understood the francophone or Quebec women, or that they didn't?  Do you have any kind of memory of how the English media covered Quebec women?

MB: I always thought the English media were, had totally crazy ideas about us and didn't know us, but I don't recall.  

159  BMF: It would seem like a big surprise when the Chatelaine survey came out that so many women in Quebec would be in favour of birth control.

MB: I know, I mean, that's what I recall.  I remember time after time after time that the preconceived idea about Quebec women - they were totally wrong and Quebec women were, if not more advanced than the anglophone women, and that was very clear to me.  So that's only what I recall but I can't recall specifics.  That was my little thesis that I kept in my head after the whole thing was over.

166  BMF: I guess I'll finish by asking you one more question, which is what I usually ask, and that is, do you want to add anything.  Was there a question I didn't ask that you wanted to say about the Commission?
MB: Barbara, I don't know enough from what angle you're.. I feel very bad, that's the way I feel that I've said things, bad things on Mrs. Bird and colleagues, you know.  I feel bad, but that's what historian need to understand - context.

173  BMF: Actually I'm not going to be focussing so much on that stuff but on the media coverage, you know.  But there are things..
MB: Yes, but I'm, it's to, it's for the context that I'm trying to, things are not alone, eh, they are in a context.

BMF: I was …
MB: It was a very typical Royal Commission in that it was full of division, full of people who wanted to resign when they are not, you know, the usual la fragility of which is exactly what I've lived this time.  I think, I thought to myself I'm paying for all my old sins, you know, when I became chair of a Royal Commission.

180  BMF: On education  
MB: Yes  
BMF: in Ontario?  Why were there two men on the Royal Commission on the Status of Women, do you know?
MB: Oh that was a deliberate choice of Cabinet.  That had been discussed by Cabinet and very, very up front.

BMF: Why?
MB: Bain, to give a sense of balance.

BMF: Balance.  

MB: Yes.  

BMF: Not legitimacy or authenticity?
MB: : Oh, I'm not a psychiatrist.  I’d have thought no.  Isn't that documented in Judy LaMarsh's memoirs?

BMF: It probably is but I wanted to understand
MB: Bain, I was not in Cabinet, I mean, none of us were in Cabinet.  Me, Jean Marchand told me sometime when I became an MP years after, Jean Marchand told me, that it had to be, and I said balanced.  I, legitimacy could well be, but it would be already, it would be surprising that men of these days thought of legitimacy because the Royal Commission was imposed on them.  I don't think they believed in it at all.  They thought this bunch of crazy women will do that Royal Commission.  I know Jean Marchand and Jeanne Lapointe herself told me how she was chosen.  At a cocktail in Quebec City, Jean being the Quebec leader here in Ottawa on the Hill, he saw Jeanne at one point and he said Jeanne was absolutely not a feminist.  She was called la papesse Jeanne, the pope Jane, because she was bon famous and very senior and all of that and absolutely not a feminist.  So she would bring all her credibility and solid knowledge to that bunch of crazy women and Jeanne told me and Jean told me, and Jeanne agreed to that definition, she had just done the Royal Commission on education in Quebec, the famous Parent Commission.  And she was tough, so it was to keep us in line. Us,  I was not one of them, I'm hired by Order in Council but I'm not a commissioner.

208  But Elsie Gregory MacGill was.  Was she the flagship feminist?
MB: C'est ca.  That's it.  Absolutely.  There's no doubt.  And Doris was a quiet nice family judge and John Humphrey was that good solid human rights guy and Lola Lange, I don't know who pushed her name, but she was not scary because she came from the voluntary sector and was a farm's wife.  You know, what I mean?  So that was the Commission.  And Jacques Henripin was such a solid demographer that he was not dangerous at all.  So that was the Commission. So they just didn't want it to be all over the place, I suppose.  I don't know.  One would have to read Judy LaMarsh, Mr. Pearson memoir maybe, I don't know if he talks of it.

BMF: Apparently not.
MB: Ah, c'est ca.  Why don't you interview Gordon Robertson?

BMF: I will.

MB: Because he is a very solid, I have asked my secretary we have the address and everything.

221  BMF: There's no question that they would make Laura Sabia the chair of the Commission?
MB: No, they would never.
BMF: Or Therese Cosgrain.
MB: No, they would never.  You see, those were the rabid feminists? Is that how you say in English?

BMF: (Laughs). It's hard to imagine, isn't it?
MB: So that's deliberate.  So they would never.

BMF: That's very interesting.  Well, I've kept you long enough. Thank you very much.
MB: Thanks.
END OF INTERVIEW (NOTE: Unless otherwise edited, there are about 15 minutes of dead air after the end of the interview.)
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Dear Dean Begin:


We met several times at the Institute of Women's Studies lunches in the Carleton faculty club, which we both used to attend when you were Chair of Women's Studies. But I will introduce myself to you again. I teach professional and academic courses in the School of Journalism and Communication, where my research interests include the media and the women's movement. 


At the moment I am working on a Ph.D in history and have chosen as my thesis topic the media's coverage of the Royal Commission on the Status of Women. I will be examining the RCSW from the time Laura Sabia, Doris Anderson, Therese Casgrain and other women began to lobby for it in the mid-60s, through the hearings and the recommendations, up to the Challenge for Change conference in 1972 and the establishment of the National Action Committee on the Status of Women.


Theoretically, I will examine how the media dealt with the whole issue of "gender,"  and how that affected its coverage of the RCSW and women's issues over the time period in question. I will be concentrating on the English-langauge media, but will also look at the media and the women's movement in Quebec. 


I find it particularly interesting that several prominent media women were involved both in getting the Commission established, and in covering it later on. That says a lot about the ways in which women journalists and broadcasters re-negotiate the "objectivity" question in professional practice when it comes to women's issues. Also, some men as well as women were involved in the actual coverage of the hearings and the recommendations and I am interested in seeing what the differences were in their approaches.

 
Luckily for me, the CBC has kept several radio and TV programs on the Commission, which are in various archives, while Canadian Press, and newspaper and magazine articles are all available on microfilm. I have already interviewed Florence Bird, Doris Anderson, Rosemary Speirs and Adrienne Clarkson, and have lined up Laura Sabia, and Dodi Robb of the CBC. That, of course, is just a start. I have many other interviews to do. 


I had planned to interview you earlier, but I understand that during the academic year you are quite busy. In the circumstances, I have decided that the best thing to do would be to start my research, and when I have enough questions for you, ask you (well in advance) to meet with me for an hour or so. I specifically want to know about the operations of the Commission and its research unit, and the Commission's relationship with the media. I think my questions to you will be  better formed after I have examined the RCSW papers and other holdings in the National Archives.


I think it is really important that feminist scholars start recording the history of this period, as you have already started to do with your very helpful article in the Backhouse and Flaherty anthology. You mentioned the importance of the media to the Commission's success (as mixed as the coverage was sometimes), so I hope you will agree in principle to contribute to my research. 


I would like to do the interview with you sometime within the next year, and record it on audio-tape for my own notes, for the National Archives if they want it, and perhaps to be used on the air if I decide to do a CBC "Ideas" documentary later on. 


I hope you will agree to this request. I look forward to hearing from you.








Yours truly,








Barbara M. Freeman








Assistant Professor

Questions for Monique Begin:

-What was the RCSW policy on dealing with the media?

-Who formulated it?

-Who was the chief spokeswoman for the English media? For the Francophone media?

-Did you do media relations yourself?

-What is your memory of the media coverage? 

- Do you remember how women's page editors in particular responded to news of the Commission appointment and to the hearings in their towns? What about male reporters and editors?

- Do you remember the Quebec hearings and were you aware of any differences between the coverage of the English media and the francophone media concerning women in Quebec.

-Did the RCSW have private meetings, or seminars, with prominent media people: Doris Anderson? Betty Zimmerman? Dodi Robb?

- Did the RCSW pay for any part of the CBC coverage, directly or indirectly?

- Who financed the trip to the North?

- Did the CBC pay any of the RCSW principals, e.g. Bird?

- Did Florence ask Canadian Press that Sue Becker be taken off the Commission story and Rosemary Speirs replace her.

-- What do you remember of Sandra Came? Angela Burke?

There were some stories that the media did get which were detrimental to the RCSW. Do you remember the following and how the Commission decided to handle them:

       --- the resignations of Donald Gordon and some staff in the first year.


  --- disagreements between Bird and the other Commissioners

from the beginning.

       --- the firing of Prof. Kirk and the tension between him and you over research jursidiction.


  --- the cover-up of the portraits of the Queen and Prince Philip in Alberta?


  --- the delays in getting the Commission's report completed and complaints about how much it was costing the taxpayer?


  --- the final report, especially Humphrey's minority report and the separate statements by Henripin, Ogilvie and Lapointe?

-- Did Humphrey's report overshadow the media coverage, do you think?

-- Did you think the media deferred to the male Commissioners more than the female ones?

- Do you remember the following reporters: Rosemary Speirs, Ed Reid?  

- Did Eleanor Reading of Canadian Press travel with you up North?

-Did the CBC tape the hearings up north?

-Did the Commissioners and staff socialize at all with the reporters on the road? Drinks in the bar, etc.?

- How did the regular reporters differ from the local ones in the ways in which they handled the hearings particularly?

General questions about the RCSW and the status of women:

-- Why was Florence Bird and not, say, Laura Sabia, chosen to head the Commission?

-- What was the most pressing issue for Canadian women at the time, do you think?

-- Was there a difference between English Canadian women and Quebec women and other francophones?

-- Do you remember the issues brought to the Commission by aboriginal women?

-- In your article in the Backhouse and Flaherty anthology you said you thought that the Commissioners were not in touch with the younger, more radical women on the Left, and yet they did appear, some of them, before the Commission? Could you elaborate?

-- Do you think the commission was truly in touch with the women's movement in Quebec?

-- Were there any private briefs or letters from lesbians?

